
»محيط زيس�ت« تبديل به ميداني شده تا هر 
كس�ي به خود اج�ازه   دهد به آن آس�يب بزند. 
پتروشيمي ميانكاله نيز يكي از همين اقدامات 
مخرب محيط زيست است كه بدون طي كردن 
فرآين�د اخذ مجوز از س�ازمان محيط زيس�ت 
فعاليتش را آغاز كرده است. البته 23 فروردين 
ماه، اجراي عمليات احداث اين كارخانه با حكم 
دادستاني متوقف و ادامه فعاليتش منوط به صدور 
مجوز سازمان حفاظت محيط زيست شده است، 
اما تصاوير منتشر شده در رسانه ها حاكي از آن 
است كه ادامه فعاليت پروژه ميانكاله به طور كلي 
متوقف نشده، بلكه فقط س�رعت كارها كندتر 
شده است! از طرفی سخنان مسئولان مربوطه 
به گونه ای اس�ت ك�ه گويا می خواهن�د هرطور 
شده مجوز محيط زيس�ت را هم بگيرند و كار را 
شروع كنند و نام »قانونی« بر آن بگذارند! همين 
دوروز گذشته رهبر انقلاب از مسئولان خواست 
در تصميم ها مس�ائل ملی را درنظ�ر بگيرند نه 
نفع ي�ک منطق�ه و خوش�امد يک ع�ده ای را.

۲۰ اسفند ماه سال گذشته، پروژه احداث كارخانه 
پتروشيمي در بهشهر استان مازندران و در نزديكي 
شبه جزيره ميانكاله با حضور احمد وحيدي، وزير 
كشور كلنگ خورد. او در اين مراسم گفته بود: »اين 
پروژه س��ازگار با محيط زيس��ت و تمام مجوزهاي 
محيط زيس��تي را دريافت كرده اس��ت. « اما دهم 
فروردين ماه س��ال جاري علي س��اجقه، رئيس 
سازمان حفاظت محيط زيست از نبود مجوز براي 
فعاليت پتروش��يمي ميانكاله از س��وي س��ازمان 

محيط زيست خبر داد! 
  تشكيل كارزار نه به پتروشيمي ميانكاله

فعالان محيط زيست معتقدند تغيير كاربري اراضي، 
ايجاد بوي نفت و آلودگي حاصل از ايجاد اين كارخانه 
پتروشيمي، ميانكاله را تبديل به عسلويه خواهد كرد. 
در كنار اين موارد، حفر گودال ها و اقدام سرمايه گذار 
اين پروژه براي كاشت نهال هاي غيربومي اكاليپتوس 
و س��پيدار در مراتع حس��ين آباد نيز س��بب شد 
اعتراضات دوستداران محيط زيست شديدتر شود. 
كارزار »نه به پتروشيمي ميانكاله« نيز هم راستا با اين 
اعتراضات با همكاري برخي چهره هاي شناخته شده 
كشور اعم از ورزشكاران و هنرمندان شكل گرفت و 
در اين كارزار از رئيس جمهوري خواس��ته شد كه 

تجديد نظر اساسي درباره اين طرح  صورت گيرد. 

پيگيری »جوان« از ميانكاله نشان می دهد كارگران 
پتروشيمی غيرقانونی همچنان به دستور مديران 
پش��ت صحنه مش��غول كارند! گويا همه چيز يک 
بازی است تا پس از فروكش كردن تب و تاب ها مجوز 
قانونی از محيط زيست هم گرفته شود. آن چنان كه 
يكی از مسئولان محيط زيست نيز در گفت و گو با 
»جوان« امكان تأييد ساخت اين پتروشيمی را رد 
نكرده است. همين دو روز پيش بود كه رهبر انقاب 
به كارگزاران نظام فرمودند خوش��امد ديگران را بر 

منافع ملی مقدم نكنند.
  پاي برخي از نماين�دگان مجلس در ميان 

است!
۲۱ فروردين ماه، يعن��ي ۳۰ روز پس از كلنگ زني 
پروژه كارخانه پتروشيمي ميانكاله، رئيس سازمان 
حفاظت محيط زيست ضمن تأكيد بر فقدان اعتبار 
مجوز اجراي اين پ��روژه مي گويد: »گاهي فش��ار 
نمايندگان مجل��س براي ما عجيب اس��ت. مجوز 
محيط زيستي اين طرح گرفته نشده است، اما نماينده 
محترم از من مي خواهد كه كلنگ زني انجام شود! به 
هر شكل كلنگ زده شد، اما از ديد ما كلنگي كه براي 
اين پروژه به زمين زده شد، مورد تأييد نيست؛ در 

واقع معتقديم كلنگي به زمين زده نشده است.«
 كارگران مشغول كارند

در نهايت ۲۳ فروردين دادستاني كل كشور با ارسال 
نامه اي به دادستان عمومي و انقاب مازندران دستور 
توقف اجراي طرح پتروشيمي ميانكاله را صادر كرد، 
اما مشاهدات ميداني خبرنگار ايرنا در روز گذشته 
نشان مي دهد كه با وجود توقف عمليات فنس كشي، 
همچنان تعدادي از نيروهاي كار اين مجموعه در 
محوطه حضور دارند و چند دستگاه از ماشين آلات 
نيز فعال هس��تند. طب��ق اين مش��اهدات عمده 
فعاليت ها مربوط به آبياري نهال هاي كاشته شده 
در قس��متي از زمين هاي ۹۰هكتاري پتروشيمي 
مازندران اس��ت. ح��دود ۱۰ نفر ني��روي كار، يک 
دستگاه تراكتور و يک تريلي تانكر آب در اين محوطه 
ديده مي شود و به نظر مي رسد در اين بين يک سري 
فعاليت هاي عمراني محدود نيز در حال انجام است.  
هر چند موافقان اجراي پروژه پتروشيمي اقدامات 
مربوط به فنس كش��ي و درختكاري را در دس��ته 
فعاليت هاي عمراني تعريف نمي كنند و مي گويند كه 
اين اقدامات مربوط به مرحله مقدماتي پروژه است 
كه بايد انجام شود، اما آنچه مورد تأكيد است، توقف 
هر گونه عمليات اجرايي مرتبط با پروژه پتروشيمي 

مازندران در اراضي ۹۰ هكتاري اس��ت كه به نظر 
مي رسد مجري پروژه پتروشيمي ميانكاله اهميتي 

به آن نمي دهد. 
  ادامه فعاليت پتروشيمي ميانكاله منوط به 

مجوز سازمان محيط زيست
حمي��د جالون��دي، مدي��ر كل دفت��ر ارزياب��ي 
زيس��ت محيطي س��ازمان حفاظت محيط زيست 
به خبرنگار »جوان« مي گوي��د: »تقريباً 55 عنوان 
پروژه در مصوبه شوراي عالي قرار دارد كه مشمول 
ارزيابي سازمان محيط زيست مي شود و پالايشگاه 
پتروش��يمي نيز يكي از اين موارد است كه در هر 
مقياس��ي كه باش��د بايد براي اخذ مجوز ارزيابي 
اثرات محيط زيستي ش��ود. اين در حالي است كه 
پتروشيمي ميانكاله مجوز نداشت و همين موضوع 
سبب دس��تور توقف آن ش��د.« جالوندي درباره 
ادامه فعاليت پروژه پتروش��يمي ميانكاله با وجود 
ممنوعيت از سوي دادستان مي گويد: »من نمي دانم 
كه پتروش��يمي در ميانكاله متوقف شده اس��ت يا 
نه، اما تا زمان��ي كه مجريان اين پروژه از س��ازمان 
محيط زيس��ت مجوز نگيرند نبايد به فعاليتش��ان 

ادامه دهند.«
او در پاسخ به اين سؤال كه آيا سازمان محيط زيست 
با راه اندازي پتروشيمي در ميانكاله مخالف است، 
اظهار م��ي دارد: »س��ازمان مخالف اين اس��ت كه 
صنعت پتروشيمي در مناطق شمالي كشور باشد، 
اما با توجه به مصوبه هيئت دولت و تصميم دولت 
به استقرار پتروشيمي در استان هاي شمالي، فعاً 
تا انجام مطالعات نمي توان نظري داد. بعد از انجام 
مطالعات ممكن اس��ت كه محيط زيست مخالفت 
يا موافقت كند و ممكن اس��ت بگويد پتروشيمي 
به جاي ديگ��ري منتقل ش��ود.« جالوندي ادامه 
مي دهد: »هنگام بررسي براي صدور مجوز يا صدور 
نكردن آن بايد اطمينان حاصل شود كه پتروشيمي 
هيچ آثار و تبعاتي در محيط زيست اطرافش نداشته 
باشد. اگر پتروشيمي آسيبي به ميانكاله نزند فعاليت 
آن اشكالي ندارد، اما اگر مشخص شود فعاليت آن 
منجر به آسيب به محيط زيس��ت مي شود، حتماً 
تعطيل يا به نقطه ديگري جا به جا شود.« او درباره 
آخرين وضعيت صدور مجوز پتروشيمي ميانكاله 
اظهار مي دارد: »در حال حاضر اين مسئله وارد فاز 
مطالعاتي شده است. براي صدور مجوز پتروشيمي 
ميانكاله بايد همه موارد زيس��ت محيطي بررسي 

شود. «

  تكلي�ف ميانكال�ه چ�ه زماني مش�خص 
مي شود؟

جالون��دی درباره ايرادات مطرح ش��ده از س��وي 
سازمان محيط زيست به پتروشيمي ميانكاله اينگونه 
توضيح مي دهد: »در يک مقطعي، مطالعات پروژه 
ميانكاله به سازمان محيط زيست ارائه شده بود، اما 
اعام كرديم كه اين مطالعات كفايت نمي كند و بايد 
مشخص شود پساب و فاضاب هاي پتروشيمي به 
چه روش هايي تخليه خواهد شد؟ يا مثاً دانش فني 
اعام شده مورد تأييد سازمان محيط زيست نبود و 
بسياري مسائل ديگر كه همه آنها بايد بررسي شود. 
بايد مطالعات را رس��ماً بر اساس شرح خدماتي كه 
گفتيم اعام كنند و بعد از آن صحت س��نجي آن 

گزارش را انجام دهيم.«
او ادامه مي دهد: »طبق دستورالعمل مصوبه دولت، 
بررسي سازمان محيط زيست منوط به آن است كه 
مجريان پروژه يک گزارش ارزيابي اثرات خودشان 
را به عن��وان خوداظه��اري از طريق يک مش��اور 
محيط زيستي ذيصاح كه داراي گريد محيط زيست 
از سازمان برنامه بودجه است به ما بدهد، سپس ما 
طي مدت دو ماه فرصت قانوني داريم آن را بررسي 

كنيم و پاسخ دهيم.« 
مدير كل دفتر ارزيابي زيس��ت محيطي س��ازمان 
حفاظت محيط زيست در پاس��خ به اين سؤال كه 
چقدر طول مي كشد تا تكليف پتروشيمي ميانكاله 
مشخص شود، مي گويد: »ممكن است هفته ديگر 
گزارش مجريان پروژه ميانكاله ارسال شود، ممكن 
است تا شش ماه ديگر نيز ارسال نشود. در هر صورت 
ما پ��س از اينكه گ��زارش آنها را درياف��ت كرديم، 
بررس��ي هاي قانوني مان را ش��روع مي كنيم، براي 

همين نمي توانم زمان مشخصي را اعام كنم.«
جالوندی با اش��اره به اينكه ارسال نكردن گزارش 
از سوي پتروشيمي ميانكاله به ضرر خودشان تمام 
مي شود، تصريح مي كند: »اگر آنها گزارش ندهند، 
مجوز ندارند و در نتيجه نمي توانند كارشان را انجام 
دهند. همچنين اگر مجوز نگيرند، عماً هيچ كاري 
نبايد بكنند و در صورت بروز خسارت نيز بايد آن را 

جبران كنند.«
 ميانكاله در مجازي

وقايع پتروش��يمي ميانكاله از ديد كاربران فضاي 
مجازي هم سوژه مناسبي بوده است. 

كاربري با نام برزين جعفرتاش در صفحه توئيت خود 
نوش��ت: »براي اينكه درك بهتري از اين غول هاي 
سرمايه خوار و كم فايده داشته باشيد، خوبه بدونيد 
هزينه تأسيس پتروشيمي ميانكاله دو برابر مجموع 
بودجه سازمان محيط زيست )۲هزارو۱75 ميليارد 
تومان(، سازمان بهزيستي )۱7هزار ميليارد تومان( 
و وزارت راه و شهرس��ازي )۲۰هزارو6۰۰ ميليارد 

تومان( است!«
هادي موسوي نيز در اين رابطه توئيت زد: »ساخت 
پتروشيمي هيچ تأثيري در توسعه منطقه و رفع فقر 
ندارد. توسعه بر مبناي صنعت غيربومي، نقض غرض 
اس��ت. تنها مزيت ساخت پتروش��يمي در مناطق 
غيرنفتي، افزايش قدرت چانه زني و ايجاد رانت براي 

برخي افراد است.«
همچنين محم��د فاضلي در صفح��ه توئيتر خود 
نوش��ت: »مطالبه گري مدني ب��راي جلوگيري از 
تخريب محيط زيست را بايد با مطالبه براي اتخاذ 
سياست هاي درس��ت ايجاد اشتغال بدون تخريب 
محيط زيست در استان هاي شمالي و ساير استان ها 
ادامه داد. اشتغال پايدار بدون تخريب محيط زيست 

نياز جمعيت ايران امروز و فرداست.«
كاربري با نام پدرام سلطاني در صفحه خود توئيت 
زد: »صنعت پتروشيمي اش��تغالزايي پاييني دارد. 
با نگاه صادرات هم بايد مجتمع هاي پتروشيمي را 
در جنوب كشور و نزديک به آب هاي آزاد ساخت. 
س��اخت پتروش��يمي در ميانكاله يک كوته فكري 
خطرناك است كه فايده كم و هزينه محيط زيستي 

زيادي را براي كشور خواهد داشت.«
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بين اكتبر و دسامبر 2021 هر ماه ۵00 پرواز با كمتر از 10 درصد ظرفيت مسافر فقط از فرودگاه هاي انگليس انجام شده است

رسوايي محيط زيستي با پرواز ارواح!

كارگران در میانکاله روی مخ محیط زیست مشغول كارند!
گزارش »جوان« از ماجراهاي آغاز و توقف پروژه پتروشيمي در منطقه بكر محيط زيستي

 دي اكسيد كربن و 

زهرا چيذري
گازهاي گلخانه اي   محيط زیست

متهمان اصلي گرم 
شدن هواي زمين و تبعات اقليمي حاصل از آن 
است؛ موضوعي كه دستمايه اي براي فشار و حتي 
تحريم كش�ورهايي همچون ايران به واس�طه 
استفاده از سوخت هاي فسيلي اس�ت. اين در 
حالي است كه به گفته محققان، پرواز هواپيماها 
در مجموع عامل حدود ۵ درصد گرمايش زمين 
است. وقتي موتورهاي هواپيما شروع به خارج 
كردن گرما، صدا، ذرات ديگر و نيز گاز مي كنند، 
باعث تغييرات آب و هوايي و كاهش جهاني در 
ميزان تابش مس�تقيم نور خورش�يد مي شود. 
هواپيماه�ا ذرات و گازهايي مانند دي اكس�يد 
كربن، بخار آب، هيدروكربن، مونواكسيد كربن، 
اكسيد نيتروژن، اكسيد سولفور، سرب و كربن از 
خود خارج مي كنند كه در نهايت منجر به واكنش 
ميان اين ذرات با اتمسفر مي شود. طبق يكي از 
تحقيقات بانک جهاني، پروازهاي درجه يک با 
پلن هاي آپگريد شده و فضاي بيشتر صندلي ها، 
بين سه تا 9 برابر انتشار كربن بيشتري را موجب 
مي ش�وند. به همين خاطر و به واس�طه ميزان 
دي اكس�يد كربني كه در هر پرواز هوايي توليد 

مي ش�ود، ب�راي آس�يب رس�يدن كمت�ر ب�ه 
محيط زيس�ت و توليد گازهاي گلخانه اي كمتر 
پروازها با حداكثر ظرفيت خود صورت گيرد. اين 
در حالي اس�ت كه بي�ن اكتبر و دس�امبر 2021 
تقريباً هر م�اه ۵00 پ�رواز با كمت�ر از 10 درصد 
ظرفيت مس�افر موس�وم به پرواز ارواح فقط از 
فرودگاه هاي بريتانيا انجام شده است؛ رخدادي 
ك�ه ي�ک رس�وايي محيط زيس�تي اس�ت!

هواپيماها از زمان اختراع شان تا اكنون انتشار كربن 
بالايي داش��ته اند و از اين منظر چالش گرم شدن 
زمين و تخريب هاي زيس��ت محيطي را تش��ديد 
مي كنند. پرواز از لندن به رم آنقدر كوتاه است كه 
مي توانيد به جاي مس��افرت هوايي، با اس��تفاده از 
قطار مسافرت كنيد و كم وبيش مدت مشابهي را در 
سفر باشيد، اما چنين پرواز كوتاهي ۲۳۰ كيلوگرم 
دي اكس��يد كربن توليد مي كند كه بيش از توليد 
س��الانه دي اكس��يد كربن يک فرد است. به گفته 
محققان، پرواز هواپيماها در مجموع عامل حدود 
5 درصد گرمايش زمين است. دنباله سپيدرنگي كه 
هواپيماي جت در آسمان از خود باقي مي گذارد و 
از بخار آب هم فشرده درست شده تنها چند ساعت 
در آس��مان باقي مي ماند، اما باعث گرم شدن هوا 
مي ش��ود. اكنون گس��ترش اين ابرهاي خطي به 

دليل افزايش شمار پروازها بسيار زياد شده است، به 
 طوري كه تأثير آنها در گرم شدن اتمسفر زمين از 
مجموع تمام دي اكسيد كربن هاي منتشره شده از 
زمان اولين پرواز هواپيما توسط برادران رايت بيشتر 
است. نتيجه يک مطالعه كه توسط محققان مؤسسه 
فيزيک جوي در آلمان انجام شده اس��ت، نش��ان 
مي دهد كه تأثير اين ابرهاي خط��ي در گرمايش 

هواي زمين تا سال ۲۰5۰، سه برابر مي شود. 
  پرواز ارواح براي حفظ سهميه از فرودگاه 

در چنين شرايطي و با وجود تمام آسيب هايي كه 
پروازه��اي هوايي به محيط زيس��ت وارد مي كند، 
شركت هاي هواپيمايي غربي براي آنكه سهم شان 
را در فرودگاه ها از دست ندهند، هواپيماهايشان را 
بدون مسافر يا با كمتر از ۱۰ درصد ظرفيت مسافر 
حركت به پرواز در مي آورند؛ پروازهايي كه به پرواز 

ارواح موسوم است. 
شركت هاي بزرگ هواپيمايي اگر حداقل۸۰درصد 
از پروازهايشان را انجام ندهند، ممكن است سهم 
فرود خود در يک فرودگاه را از دست بدهند. بنابراين 
شركت ها پروازها را حتي بدون مسافر انجام مي دهند 
تا سهميه ارزش��مند فرود را به رقباي خود واگذار 
نكنند. تع��دد پروازهاي ارواح يک مش��كل بزرگ 

نظام مند در ترابري هوايي محسوب مي شود. 

اين مشكل بار ديگر اثبات مي كند كه اگر رفتارهاي 
شركت هاي بزرگ و مشكات نظام مند حل نشود، 
تصحيح رفت��ار مصرف كننده به تنهايي كارگش��ا 

نيست. 
  ماه�ي ۵00 پ�رواز ارواح از فرودگاه ه�اي 

انگليس
بر اساس گزارش اختصاصي گاردين، بين اكتبر و 
دسامبر ۲۰۲۱ تقريباً هر ماه 5۰۰ پرواز ارواح فقط از 

فرودگاه هاي انگليس انجام شده است. 
گرين پي��س ژانويه امس��ال ب��ر اس��اس آمارهاي 
ارائه شده از سوي شركت هاي هواپيمايي تخمين 
زد كه در زمستان دست كم ۱۰۰ هزار پرواز ارواح از 
آسمان اروپا عبور مي كند. اين در واقع يک رسوايي 
محيط زيس��تي است. هواپيما وس��يله نقليه اي پر 
مصرف و با ردپاي بزرگ كربني اس��ت. نمايندگان 
مجلس بريتانيا به همين خاطر خواستار پايان يافتن 
پروازهاي ارواح شده اند و آن را »زشت« و »مخرب« 

توصيف كرده اند. 
اما چگونه مي توان جلوي پروازهاي ارواح را گرفت؟ 
دست كم در انگليس دولت قدرت اين را دارد كه بر 
قوانين سهميه فرود تأثير بگذارد. بيش از ۱5هزار نفر 
يک دادخواست ارائه شده به پارلمان بريتانيا را براي 

بررسي اين موضوع  امضا كرده اند. 

 وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي از تش��كيل ستاد فرادستگاهي در 
وزارت مردم براي اجراي سياست هاي كلي تأمين اجتماعي خبر داد. 

 سال گذشته يک ميليون و ۱۰6 هزار و 7۲ نوزاد در كشور متولد شد 
كه در مقايسه با سال ۱۳۹۹ از كاهش بس��يار ناچيزي برخوردار بود و 

بدين ترتيب روند كاهش مواليد در ايران متوقف شد. 
 هر نوع تم��اس تلفني ي��ا مراجعه حض��وري افراد ي��ا نمايندگان 
ش��ركت هايي تحت عنوان همكار يا نماينده سازمان تأمين اجتماعي 
براي تقاضاي وجه در قبال ارائه كارت هوشمند درمان، بيمه تكميلي و 

هر خدمت بيمه اي و درماني كاهبرداري است. 
 مدير عامل صندوق سرمايه گذاري طرح حرم هاي مطهر از پرداخت 
وام 6۰۰ ميليون توماني به ساكنان بافت فرسوده اطراف حرم حضرت 

عبدالعظيم حسني )ع( خبر داد. 
 معاون عمران و توسعه امور شهري و روستايي وزير كشور گفت: طي 
سال ۱۴۰۰ با موافقت وزيركشور مجوز تأسيس ۴۹ شهرداري جديد 

مطابق ضوابط تعيين شده صادر و اباغ شد. 
 فوق تخصص گوارش و كبد گفت: نفخ شديد به ويژه در سومين دهه ماه 
مبارك احتمالاً به خاطر مصرف غذاهاي نفاخ مثل آش و نخود موجود در 
آن و زولبيا است. روزه داران بايد سعي كنند به ويژه در دهه آخر استفاده از 

غذاهاي نفاخ و موادي مثل نخود، لوبيا و باقالا را محدود كنند. 
 معاون توسعه مديريت و منابع سازمان بهزيستي كشور ضمن ارائه 
توضيحاتي در خصوص افزايش ۲۰ درصدي »مس��تمري« معيشتي 
مددجويان در سال جاري  اعام كرد كه ميزان افزايش مستمري مراكز 
شبانه روزي منوط به مصوبه هيئت وزيران است كه سازمان طي هفته 
آينده پيشنهادات خود را در اين راس��تا آماده و به هيئت وزيران اعام 

خواهد كرد. 

حسین سروقامت

معاون اول قوه قضائيه عنوان كرد  

رضایت مردم مهم است نه آمار و ارقام
معاون اول دستگاه قضا روز گذشته كليد موفقيت دستگاه قضايي 
را ارتباط قوي با مردم دانست. وي خطاب به رؤساي دادگستري و 
دادستان هاي سراسر كشور تأكيد كرد كه در برنامه تمام حوزه هاي 
استاني و ستادي ارتباط بهتر با مردم بايد در دستور كار قرار گيرد و 
ملاحظات آماري خللي در اين قضيه ايجاد نكند. در نشست معاون 
اول دستگاه قضا با دادستان ها و رؤساي كل دادگستري هاي سراسر 
كشور 18 طرح آماري براي كاهش اطاله دادرسي هم عملياتي شد. 

»ضرورت اتقان بيشتر آمارگيري در مورد پرونده هاي قضايي« موضوعي 
است كه رئيس عدليه طي بازديد ها و جلسات خود تأكيدات زيادي روي 
آن داشته و دستوراتي را نيز در همين راستا به معاون اول دستگاه قضا 

صادر كرده است. 
 ماجراي 1۵ ميليون پرونده قضايي

رئيس قوه قضائيه در جريان بازديدهاي خود از دادسراهاي مختلف، از 
مسئولان واحد قضايي مربوطه درباره فرآيند آمارگيري از پرونده ها در 
آن واحد س��ؤالاتي را مطرح و در همين باب نيز توصيه ها و دستوراتي 

را صادر مي كرد. 
يكي از آسيب هاي ايجاد ش��ده در نتيجه وجود ابهامات و اشكالات در 
آمار هاي پرونده هاي قضايي است. به طور نمونه براي يک فقره پرونده و 
گردش و ارجاعاتي كه آن پرونده در ميان مراجع و بخش هاي مختلف 
قضايي دارد، چندين آمار ثبت مي ش��ود. در نتيجه به اشتباه اينچنين 

تبليغ مي شود كه ۱5 ميليون پرونده قضايي وجود دارد!
در حالي كه اينطور نيست و اين آمار ۱5 ميليوني مرتبط با گردش كار 
پرونده هاست. در هر صورت، اين آمار هاي غيردقيق، داراي آثار سوء و 

معضاتي براي دستگاه قضاست. 
 بنابراين به گفته رئيس دستگاه قضا، از يک سو ضرورت تهيه و تدوين 
دقيق آمار هاي مرتبط با پرونده ها و ساير امور مربوط به دستگاه قضايي، 
امري انكارناپذير است و از سويي ديگر بايد سازوكاري تعبيه كرد كه از 

هرگونه آمارسازي در فرآيند هاي قضايي جلوگيري شود. 
 خاطره اژه اي از پرونده هايي كه منتج به نتيجه مي شدند

حجت الاسام محس��ني اژه اي چندي قبل در بازديد خود از دادسراي 
عمومي و انقاب ناحيه ۲ تهران مستقر در سعادت آباد هم در راستاي 
دستور اخير خود به معاون اول دستگاه قضا مبني بر بررسي تخصصي 
ارتقای آمار هاي قضايي و آسيب شناس��ي مقوله آمار در عدليه گفت: 
تهيه و تدوين آمار هاي ناظر بر پرونده ه��ا و رويه هاي قضايي به منظور 
تكميل برنامه ريزي ها و تخصيص بودجه ها امري لازم و ضروري است. 
ما در دستگاه قضايي در راستاي رويكرد هاي تحولي خود در نظر داريم 
از آمارگرايي صرف بپرهيزيم و اش��كالات موجود در آمار هاي خود را 

اصاح كنيم. 
 وي با اش��اره به ضرورت توجه به مقوله كيفي��ت در فرآيند آمارگيري 
پرونده هاي قضايي تصريح كرد: من در دوران قضاوتم، در طول س��ال 
به استثناي ساير پرونده هايي كه به آنها رسيدگي مي كردم، ۱۰ پرونده 
اصلي نيز داشتم كه بيشتر تمركزم روي رسيدگي و تعيين تكليف اين 
پرونده ها بود. بايد تأكيد كنم بازدارندگي و آثار ناشي از اين پرونده ها كه 

منتج به نتيجه مي شد شايد به  اندازه چند صد پرونده بود. 
 مهم رضايت مردم است

در راس��تاي تأكيدات رئيس قوه قضائي��ه درخصوص ارتق��ا و بهبود 
س��ازوكار ها و فرآيند هاي آمارگيري در دس��تگاه قضايي، روز گذشته 
همايش ويدئو كنفرانسي به رياس��ت معاون اول قوه قضائيه با حضور 
رؤس��اي كل دادگستري هاي سراس��ر كشور و دادس��تان هاي مراكز 

استان ها برگزار شد. 
يكي از دس��توركار هاي اصلي اين همايش، رفع اشكالات فرآيند هاي 
آمارگيري در دس��تگاه قضايي بود؛ همچنين در جريان اين همايش، 
۱۸ طرح مرتبط با س��ازوكار هاي آم��اري در مراك��ز و مراجع قضايي 

عملياتي شدند. 
معاون اول قوه قضائيه در همين زمينه در اين نشس��ت گفت: در سال 
جديد در مرحله اي قرار داريم كه قصد داريم به موضوع تحول و تعالي 

در قوه قضائيه جامه عمل بپوشانيم. 
حجت الاسام محمد مصدق با بيان اينكه تحول و تعالي در قوه قضائيه 
با سخن گفتن محقق نمي شود و به كار عملي با پشتوانه منطقي و علمي 
نياز جدي دارد، گفت: همه كار هاي قوه قضائيه بايد س��ند پش��تيبان 
علمي و منطقي داشته باش��د. امروز به دنبال اين هستيم كه عملكرد 
قوه قضائيه را در معرض ديد همگان قرار دهيم تا نخبگان نسبت به اين 

عملكرد اظهار نظر كنند. 
معاون اول قوه قضائيه س��ند تحول توس��ط قضايي و برنامه پنج ساله 
توسعه مقام معظم رهبري را نقشه راه قوه قضائيه برشمرد و تأكيد كرد: 
محور تحول در دستگاه قضايي بايد رضايت عموم مردم باشد نه آمار و 
ارقام پرونده ها. هر چند آمار، شاخصي براي حركت است، اما نبايد خود 

را بي جهت درگير آمار نكنيم. 
وي خاطر نشان كرد: يک محور ديگر تحول، گسترش ارتباط با مردم و 
مردمي شدن دستگاه قضاست. كليد موفقيت دستگاه قضايي ارتباط 
قوي با مردم اس��ت و لازم اس��ت در برنامه تمام حوزه هاي اس��تاني و 
ستادي ارتباط با مردم باشد و به دليل ماحظات آماري اطاله دادرسي 

ايجاد نشود. 
 ناراحتي اژه اي از ملاحظات آماري

گفتني است يكي از رويكرد هاي تحولي قوه قضائيه، بهبود سازوكار ها 
و فرآيند هاي آمارگيري از پرونده هاي قضايي است. با اين كار بخشي 
از مشكات بستر هاي فس��اد زا و همچنين عامل اطاله دادرسي از بين 

خواهد رفت. 
 اين مسئله در بازديد ها، سفر هاي استاني، س��خنراني ها، دستورات و 
سركشي هاي رئيس دس��تگاه قضا از مراكز قضايي با جديت پيگيري 

مي شود. 
اوايل دي ماه س��ال قبل هم حجت الاسام محس��ني اژه اي در اثناي 
بازديد از دادس��راي كاركنان دولت )ناحيه ۲۸ تهران(  متوجه شد در 
شعب بازپرسي اين دادسرا در مواردي نبود توازن در ارجاع پرونده ها به 

شعب مختلف با هدف ماحظات آماري وجود دارد. 
وي همان موقع ضمن تذكر به دادستان تهران، دستور داد چنانچه رويه 
ارجاع پرونده ها در شعب بازپرسي دادسراي كاركنان دولت با فوريت 
اصاح نشود، نس��بت به برخورد قانوني با مسئول مربوطه اين بخش، 

اقدام مقتضي به عمل آيد. 
قاضي القضات در جريان همان بازديد به مسئولان مربوطه در خصوص 
راكد ماندن پرونده ها و ارجاع ندادن به موقع آنها به شعب بازپرسي تذكر 
داد. وي ضمن برحذر داش��تن مس��ئولان قضايي از نگهداري و ارجاع 
ندادن غيرموجه و بي دليل پرونده ها با ه��دف آمارگرايي، اين امر را از 

مظاهر فساد دانست. 

قديمي ترها! دست مريزاد كه به ما ياد داديد به هنر روي خوش 
نشان دهيم، اهمال كاري نكنيم، با بخشش احساس سرزندگي 

بيشتر كنيم و. . . 
اما فقط همين؟ امروزه اين قبيل آموزش ها نياز نس�ل جوان را 

برآورده مي كند؟
چرا از آموزش هاي بنيادين سخن نگوييم؟

ما رمز و راز »موفقيت« را بلديم؟!
مي دانيم كلي�د موفقيت در دس�تان خود ماس�ت و موفقيت 
س�اختني اس�ت، يافتني نيس�ت؟ مطلعيم ش�رط موفقيت، 

سختكوشي، پشتكار و ارتباط با افراد موفق است؟
مي دانيم شانس موفقيت مردمان عجول بسيار اندك است؟

به اين سخن ناپلئون كه »آنقدر شكست خوردم كه راه شكست 
دادن را ياد گرفتم«، باور داريم؟

مي داني�م مس�ئوليت پذيري، رس�الت يابي، هدف گزين�ي، 
برنامه ري�زي، عزت نفس و عادت گريزي ش�ش راه�كار مهم 

موفقيتند؟
ناز شست قديمي ترها! اما هنوز مس�ائل مهمي وجود دارد كه 

آموزش آنها به نسل جوان واقعاً ضروري است. 
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آیین نامه رتبه بندي معلمان 
به دولت ارائه شد

سخنگوي وزارت آموزش و پرورش از ارائه لايحه رتبه بندي معلمان 
به دولت خبر داد و گفت: همه معلمان مشمول رتبه بندي مي شوند. 
صادق س��تاري فرد، س��خنگوي وزارت آموزش و پرورش  از ارائه لايحه 
رتبه بندي معلمان به دولت خبر داد و اظهار ك��رد: متن آيين نامه قانون 
رتبه بندي معلمان بعد از يک ماه بررس��ي كارشناس��ي، روز گذشته از 
طرف وزارت آموزش و پرورش به هيئت دولت ارائه شد.  وي با بيان اينكه 
زمان اجراي رتبه بندي معلمان از ۳۱ شهريور خواهد بود، گفت: تدوين 
آيين نامه رتبه بندي معلمان توسط وزارت آموزش و پرورش با همكاري 
سازمان اداري استخدامي و سازمان برنامه بودجه و با نظارت دو نماينده 
مجلس انجام شد. كارشناسان در سه شيفت كاري با حضور وزير آموزش و 
پرورش، آيين نامه را آماده كردند.  ستاري فرد با اشاره به اينكه ظرف سه ماه 
از تصويب قانون رتبه بندي معلمان بايد اجرايي شود، ادامه داد: رتبه بندي 
معلمان تا پايان خرداد اجرايي مي ش��ود و وزارت آم��وزش و پرورش به 
محض تصويب دولت، آن را اجرايي خواهد كرد. سخنگوي وزارت آموزش 
و پرورش درباره جزئيات اين آيين نامه بي��ان كرد: بعد از تصويب هيئت 
دولت مي توانيم درباره مفاد آن صحبت كنيم، چون ممكن است در دولت 
با تغييراتي مواجه شود.  وي با بيان اينكه همه معلمان مشمول رتبه بندي 
مي ش��وند، افزود: رويكرد آموزش و پرورش در اين آيين نامه شامل سند 
تحول بنيادين آموزش و پرورش، رضايت مندي شغلي معلمان و افزايش 

كيفيت آموزشي و بسط عدالت تربيتي است. 

پوشش بیمه اي رایگان
 3 دهك پایین درآمدي

مع�اون بيم�ه و خدم�ات س�لامت س�ازمان بيم�ه س�لامت 
اي�ران گف�ت: اف�راد فاق�د بيم�ه پاي�ه س�ه ده�ک پايي�ن 
درآم�دي ب�ه ص�ورت راي�گان تح�ت پوش�ش ق�رار مي گيرند. 
معاون بيمه و خدمات سامت سازمان بيمه سامت ايران اظهار كرد: 
بر اس��اس بند د تبصره ۱۴ قانون بودجه ۱۴۰۱، اف��راد فاقد بيمه پايه 
سه دهک پايين درآمدي به صورت رايگان و بدون پرداخت حق بيمه 
تحت پوشش قرار مي گيرند.  وي ادامه داد: بر اساس بند الف ماده7۰ 
قانون برنامه ششم توسعه كشور، پوش��ش بيمه سامت براي تمامي 
آحاد جمعيت كشور اجباري اس��ت و نحوه برخورداري از يارانه دولت 
جهت حق سرانه بيمه از طريق ارزيابي وسع و ضوابط اجرايي آن تعيين 
شده است.  معاون بيمه و خدمات سامت سازمان بيمه سامت ايران 
گفت: آيين نامه اجرايي ارزيابي وس��ع توس��ط هيئت وزيران در سال 
۱۳۹۸ مصوب شده اس��ت و به طور كلي ش��امل افراد فاقد بيمه پايه، 
بيمه شدگان روستايي و بيمه شدگان صندوق بيمه همگاني مي شود. 

وي بيان كرد: افراد متقاضي اس��تفاده از يارانه دولت جهت حق سرانه 
بيمه از پايگاه اطاعات رفاه ايرانيان، اس��تعام مي ش��وند و براساس 
استعام انجام ش��ده در يكي از دهک هاي درآمدي تعريف مي شوند. 
يارانه دولت بسته به دهک درآمدي تعيين شده به متقاضي تعلق خواهد 
گرفت.  رضايي گفت: افراد فاقد بيمه مي توانند به صورت غيرحضوري 
به س��امانه http://www. bimehsalamatiranian. ir مراجعه يا به 
صورت حضوري به دفاتر پيشخوان دولت طرف قرارداد كه در سايت هاي 
ادارات كل استاني معرفي شده اند، مراجعه كنند.  معاون بيمه و خدمات 
سامت سازمان بيمه سامت ايران تأكيد كرد: افرادي كه درخواست 
اس��تفاده از يارانه دولت را براي پرداخت حق بيمه را دارند بايد مدت 

انتظار و استعام از مراجع ذي صاح را در نظر داشته باشند. 

علیرضا سزاوار

   عکسی که ديروز ساعت 10 صبح از میانکاله گرفته شده گويای استمرار فعالیت برای احداث پتروشیمی است

مهسا گربندي
  گزارش  یک


